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N
o deixa de ser una obvietat, 
però els ciutadans són, en 
primer i darrer terme, l’es-
sència de la política i el sen-

tit suprem de l’existència dels polí-
tics. No es pot entendre tot aquest uni-
vers d’eleccions, promeses, propostes, 
anuncis, somriures –forçats una gran 
part– i alguns debats públics no espe-
cialment reeixits sense tenir present, 
molt present, que el destinatari final 
és la persona, el votant, el contribuent.

I malgrat tot, sembla que costa fer 
allò que més fa feliç la gent: una atenció 
amable, eficaç i sostinguda en el temps. 
L’administració, comunal en aquest 
cas, és la primera línia de foc en el front 
que representa la batalla de les gesti-
ons. Les persones han de fer gestions i 
les han de fer allà on toca, no hi ha alter-
nativa i és per això que una administra-
ció amb un sistema de tràmits àgils, efi-
caços, racionals i ben dissenyats resulta 
ser una obligació. Bé, hauria de ser una 
obligació dels administradors perquè 
no sempre es dona el cas.

Les famoses anades i vingudes per a 
un sol paper –el paper, producte a de-
saparèixer amb una mica de sort– que 
mai acaba de ser correcte, desespera a 
més d’un i de dos, són una constant en-
cara ara, tot i la millora general que ha 
viscut el país.

Ens trobem plenament immersos 
en l’era digital i hem d’aprofitar tant 
com puguem les seves virtuts i benefi-
cis per a fer promoció, especialment di-
gital de tot el que Ordino ofereix, però 
també per a agilitar la relació de l’admi-
nistració amb la gent.

El nostre tarannà implica escol-
tar la gent gran, però també els joves. 
Uns i altres es troben als extrems d’una 
mateixa societat i, en molts casos, els 
neguits que manifesten no estan gai-
re lluny els uns dels altres. Són dos
col·lectius que requereixen tota l’aten-
ció possible i, sovint, acaben sent els 
grans oblidats.

El jovent que encara tot un seguit 
de reptes i projectes, amb entrebancs i 
dures proves de resistència mental, ne-
cessiten l’empenta o l’acompanyament 
que les institucions els poden oferir. I 
no cal que aquesta empenta sigui, en 
moltes ocasions, res més que una aten-
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Hem d’estar igualment atents a la nostra gent jove com als nostres grans
UNITS PER ORDINO

ció personalitzada i una mica de ‘ca-
rinyo’ en les gestions. Gairebé un as-
sessorament més emocional que real. 
Accions senzilles amb resultats extra-
ordinaris. Els polítics  ens omplim la 
boca de dir que són el futur, però no-
saltres els ho demostrarem, amb fets i 
amb proximitat.

A l’altra banda ens trobem la nos-
tra gent gran, els sèniors. Aquells que 
ens ho han donat tot i que mereixen el 
nostre reconeixement més absolut i la 
nostra més sincera ajuda. L’experièn-
cia és molt més que un grau. L’expe-

àtric a Ordino, però no allà on es vo-
lia fer. Però no només es tracta del ge-
riàtric sinó que anem més enllà i volem 
fer que aquesta instal·lació vagi acom-
panyada d’un Centre de Dia i de la llar 
de jubilats, com a gran espai, tot plegat 
per a la nostra gent gran.

El temps va corrent i la data de les 
eleccions s’acosta vertiginosa. El ma-
teix dia 17, un cop tancades les urnes i 
després d’una espera, sabrem si les nos-
tres propostes contingudes al nostre 
programa seran les escollides per a ser 
aplicades a la parròquia.

riència, en mans i paraules de la nos-
tra gent gran, resulta ser un llibre del 
qual aprendre i en el que entendre que 
tots, amb sort, arribarem a ser com ells. 
Escoltar els nostres grans, atendre les 
seves demandes i crides –sovint ben 
senzilles de resoldre-, acompanyar-los 
en la seva vida pausada i tranquil·la o 
moguda i activa, segons cada un, és un 
deure que Units per Ordino farà amb 
gust i amb consciència del que repre-
senten per a la parròquia i per a la co-
munitat.

La nostra candidatura vol el geri-
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«La política comunal és un bon camí 
d’inici per a la gent compromesa»

UNITS PER ORDINO

–Quina és o ha estat la seva experièn-
cia política?
–La meva experiència política va comen-
çar de molt jove. La meva personalitat i 
el meu caràcter feien que ja en aquella 
època estigués fent política però jo no 
n’era conscient. Aquesta aproximació re-
alment va començar amb 15 anys, a l’ins-
titut, on un professor d’història i geogra-
fia andorrana va desenvolupar i impulsar 
el meu interès polític. Aquell mateix any, 
em van donar l’oportunitat de participar 
al Consell General dels Joves. Des d’ales-
hores realment ha estat un no parar. 

El 2012 vaig marxar a l’estranger 
(Bèlgica) a estudiar Traducció i Inter-
pretació i Relacions Internacionals a la 
universitat Marie-Haps a Bruxelles, una 
universitat afiliada directament amb la 
Comissió Europea. Allà vaig poder co-
nèixer el funcionament de la política eu-
ropea des de molt a prop, col·laborant en 
alguns projectes de traducció. El 2017, 
havent finalitzat els meus estudis de 
Llengües Estrangeres Aplicades i Co-
merç Internacional a Toulouse , vaig de-
cidir tornar a Andorra, on vaig fer part 
de la JSA (Joves Socialdemocrates d’An-
dorra). Al 2018 vaig superar amb èxit el 
Curs de Formació  “Política i Societat” 
impartit per la Facultat de Ciència Polí-
tica, Dret Constitucional i Filosofia del 
Dret de la Universitat de Barcelona.
A les eleccions del 2019 vaig fer d’inter-
ventora a la parròquia de la Massana i a 
les darreres generals també, però a Ordi-
no. Tot plegat ha desembocat en aquesta 
oportunitat de presentar-me com a can-
didata a la llista d’Units per Ordino.

–Què l’ha portat a presentar-se ara en 
una llista i fer política?
–Fonamentalment la impotència de 
veure la situació actual que s’està vivint 
a Andorra, en general, i en el que s’es-
tà convertint a hores d’ara. Malaurada-
ment, m’ha tocat veure de ben a prop 
com moltes famílies i amics han hagut 
d’abandonar aquest país, que ells matei-
xos han fet créixer i construït. Generaci-
ons i comunitats que a causa de les polí-

tiques actuals s’han anat perdent per la 
insostenibilitat a què hem de fer front. 

També he sentit les ganes de partici-
par en un canvi real al país en el qual he 
nascut en el que m’ha vist créixer i que 
m’ha acollit com una més tots aquests 
anys i que ara mateix ja no reconec. 

Però el que més m’ha impulsat a ser 
candidata han estat les ganes de repre-
sentar la veu dels més joves i de totes 
aquelles persones que a dies d’ara des-
prés de tants anys contribuint en la iden-
titat d’aquest país que és Andorra, encara 
no tenen veu. Vull que se’ls escolti.

–Creu que la política comunal és el ca-
mí d’inici en el món de la política al pa-
ís?
–Sí, crec que la política comunal es pot 
considerar com un camí d’inici diguem 
“oficial” al món de la política al país, la 
porta d’entrada, però no l’únic camí pos-
sible. Existeixen moltes altres formes i 
camins possibles per a participar en la 
política del país, sempre que existeixi la 
voluntat i la implicació necessària.
  
–Com veu la relació dels ciutadans en-
vers la política i els assumptes de la co-
sa pública?
–En general veig els ciutadans molt de-
sanimats i descontents envers la políti-
ca i els assumptes de la cosa pública. La 
desconfiança i la desesperança de veu-
re que res no canvia i que malgrat totes 
les iniciatives i esforços que els ciutadans 
fan cada dia no desencadenen cap millo-
ria real. El fet que les peticions de molts 
dels nostres joves, i no tant joves, no esti-
guin sent escoltades ni preses en compte, 
fa que no vulguin participar ni implicar-
se en la política i els assumptes de la co-
sa pública. I això explica molt clarament 
l’augment de l’abstenció i la disminució 
de la participació dels ciutadans, princi-
palment dels joves.

–I que ens proposa el seu programa en 
els temes que li pertoquen? 
–Com a la candidata més jove de Units 
per Ordino considero que és crucial di-
fondre una comunicació transparent 
dels diversos esdeveniments i reconei-
xements de la parròquia mitjançant una 
presència ‘online’ i ‘offline’ més dinà-
mica, ampliant-ne la difusió de mane-
ra més estratègica i dirigida. En allò que 
respecta la presència ‘online’, el nostre 
programa advoca per aprofitar les diver-
ses xarxes socials existents per dinamit-
zar-les i ampliar el seu radi d’acció amb 
continguts rellevants, amb informació 
dinàmica sobre activitats culturals, mu-
sicals, artístiques i esportives que tenen 
lloc a la parròquia. 

Pel que fa a la presència ‘offline’ man-
tindrem l’ús de missatges SMS com a 
mitjà de comunicació massiva per a 
aquelles persones que no tinguin accés a 
internet o les eines específiques per po-
der fer-ne un bon ús amb l’objectiu de 
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«La meva és la veu 
de molts joves 
que busquen 
oportunitats al 
país»
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minimitzar al màxim la comunicació en 
format paper. 

–Més aspectes relacionats amb aquest 
àmbit? 
–Com a jove de la parròquia i candida-
ta d’Units per Ordino entenc que la cul-
tura és un catalitzador de les diferents 
sensibilitats i inquietuds de les perso-
nes i un punt de trobada per a una millor 
i més propera convivència intercultural. 
Aquestes dinàmiques es poden millo-
rar  intensificant la seva rellevància amb 
un millor posicionament de la web Visit 
Ordino i amb una presencia ‘online’ i ‘of-
fline’ potenciada amb més i millor mar-
keting digital i també amb màrqueting 
convencional. 

–I com ho trasllada això  a la vida quo-
tidiana?
–Entre altres formes destaco una que ens 
sembla fonamental per a la salut política 

DE PROP
Un llibre
Oblivion: un cel rere l’altre 
de Francesc Miralles
Un programa de televisió
Cuéntame como pasó
Una xarxa social
Tik Tok
Una beguda
Mojito
Un menjar
Canelons
Un indret de la parròquia
La Casa 
d’Areny-
Plandolit
Un animal
El lynx
Un grup 
musical
Green Day 
Una cançó
«Still Breathing»
Una ciutat del 
món 
Dubrovnik
Un país
Polònia
Un fet històric
Caiguda del 

mur de Berlín, 9 de 
novembre de 1989
Un personatge
Leonardo da Vinci
Un esportista
Rosa Mota
Un instrument
La concertina
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Dijous dia 14, 20.30 h. 
CENTRE DE CONGRESSOS 
D’ORDINO
3 Reunió pública de la candi-
datura Units per Ordino per 
exposar el programa electoral.

actes de campanyadestacats

de la comunitat i la transparència, com és 
la de dur a terme reunions informatives i 
fomentar les consultes populars per a les 
qüestions més importants per a la nos-
tra parròquia. El contacte directe amb la 
gent ha de fer del comú un espai d’ente-
sa, ajut i informació.

–Sembla que ho tenen ben clar tot ple-
gat?
–Sí, ho tenim ben clar. Hi ha hagut mol-
ta feina però quan les ganes d’aportar el 
teu granet de sorra en bones iniciatives 
s’ajunten amb les ganes de treballar con-
juntament amb un gran equip com és el 
nostre a Units per Ordino i que desprèn 
i demostra un gran professionalisme, no 
hi ha cabuda per al dubte.

–Molta cosa a fer, oi?
–Quan les propostes son reals i objecti-
ves i quan aquestes es volen desenvolu-
par adequadament, sempre hi ha feina. 

–Li resta algun tema a tocar en el que 
podria ser el seu espai de responsabi-
litat?
–Hi ha molts temes que com a jove po-
dria ser el meu espai de responsabilitat, 
però actualment és urgent fomentar la 
participació del jovent en la política per 
poder tocar molts d’aquests temes, com 
ara polítiques d’habitatge i el foment de 
l’emprenedoria i la innovació entre els 
joves. I, de pas, reduir-ne l’abstenció.

–Com visualitza vostè la nit electoral si 
al final resulten ser guanyadors?
–Amb una gran emoció, segur. Sentir 
aquest canvi que tant anhelo des de fa 
molts anys, seria la real visualització de 
tot plegat. De la gratificació de tota la fei-
na feta d’aquests intensos dies. Segur que 

podré fer-me una idea de totes les mi-
llores que encara queden per fer, però 
allò que de ben segur visualitzo de la nit 
electoral serà el poder festejar-la amb els 
meus company d’equip.

–I si la cosa no surt com esperem i per-
den?
–Tot i que a ningú ens agrada perdre com 
a tal, personalment considero que en si 
mateix el concepte de perdre és molt abs-
tracte. Crec que “perdre” en aquesta situ-
ació és un concepte inexistent per si ma-
teix. Qualsevol que fa política, que es pre-
senta a unes eleccions, que treballa per 
fer passar el seu missatge i que lluita col-
ze amb colze amb els seus companys per 
a assolir l’objectiu, ja ha guanyat!

Per tant, si no surt com esperat i ofici-
alment perdem, per a mi continuarà sent 
una victòria i una motivació addicional 
per continuar treballant i, així, poder fer-
ho millor la propera vegada. 

«Implicar-se 
en la política 
és, clarament, 
un acte de 
responsabilitat»

«El jovent vol 
participar 
activament en el 
desenvolupament 
de la parròquia»

unitsxordino
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REUNIÓ PÚBLICA
CENTRE DE CONGRESSOS D’ORDINO

DIJOUS 
14 DE DESEMBRE

20.30 H.


